
 چه کسی مجوز آزمایش 
داروی آمریکایی را بر روی

شهروندان ایرانی داده است؟! 

دیروز بر حسب تصادف در یک دورهمی خانوادگی 
متوجه شــدم که یک پزشک متخصص قلب ایرانی 
و شرکت داروســازی»س. ژ« در حال آزمایش یک 
داروی ساخت آمریکا بر روی شهروندان ایرانی است! 
این دارو »اوولوکومب« نام دارد و ســاخت شرکت 
Amgenآمریکاست! سوال جدی اینجاست که چه 
کسی مجوز داده است تا شهروندان ایرانی »موش 
آزمایشــگاهی« شــرکت های داروســازی آمریکا 
شوند؟! وزارت بهداشت وسازمان غذا و دارو باکدام 
عقل و تدبیر این »خواری وخفت« را پذیرفته اند تا 
با بیماران و شــهروندان ایرانی اینگونه رفتار شود؟! 
وزارت بهداشــت و سازمان های زیرمجموعه آن در 
کجای این ماجرا قرار دارند که اینگونه در پایتخت 
ایــران، داروهای فاقد مجوزهــای قانونی در جهان 
روی شهروندان و بیماران ایرانی آزمایش شود؟ اگر 
این دارو مجوز»fda« آمریکا و ســایر مؤسسات و 
مراکزمعتبــر جهانی را دارد و می تواند در بازارهای 
جهانی و مراکز درمانی عرضه شود، چه نیازی است 
که مجدداً بر روی شهروندان ایرانی آزمایش شود؟ 
قطعاً و یقیناً می توان با این رخداد اطمینان حاصل 
کــرد که داروی مذکور فاقد مجوز عرضه اســت و 
شــهروندان بخت برگشــته ایرانی، باید »کیس« 

آزمایشی این داروی آمریکایی شده باشند! 
آنچه که مســلم اســت این اتفاق نادر در سایه کم 
توجهی و تعلل وزارت بهداشت و دیگر سازمان ها و 
دانشگاه های علوم پزشکی تهران صورت گرفته که 
باید به حال این مردم تأســف خورد، اما اگر وزارت 
بهداشــت و دانشــگاه های علوم پزشکی در جریان 
انجام این اقــدام ضد امنیتی و ضد ملی قرار دارند 
که وااســفا که چرا اجازه داده شده این دارو روی 

بیماران ایرانی آزمایش شود؟ 
به هرحال جا دارد دستگاه های نظارتی و امنیتی به 
این ماجرا ورود کرده و اجازه ندهند که سودجویان 
داخلی در همدســتی با مافیــای دارو، جان مردم 

ایران را به خطر بیندازند!

 طراحان فتنه ۸۸ امروز 
به دنبال فتنه  جدید هستند

ســردار سیدمجید میراحمدی مشــاور رئیس ستاد 
کل نیروهای مسلح نسبت به فتنه انگیزی های اخیر 
دشمنان هشدار داد و تصریح کرد: طراحان فتنه ۸۸ 

امروز به دنبال فتنه گری جدید هستند.
ســردار ســید مجیــد میراحمدی، مشــاور رئیس 
ســتاد کل نیروهای مســلح، در اجتماع مردمی که 
به مناســبت گرامیداشــت ۹ دی برگزار شد، ضمن 
تحلیل وقایع فتنه ســال ۱۳۸۸، گفت: اینکه ۹ دی 
روز بصیرت و پیوند با ولایت نامگذاری شــده است، 
نشان از اهمیت بصیرت در سرنوشت امت ها در طول 
تاریخ اســلام و انقلاب و در ۹دی ۱۳۸۸ و فتنه آن 
زمان دارد هرکجا اسلام سیلی خورده است، ناشی از 
ضعف بصیرت امت زمان خود بوده است. میراحمدی 
تاکید کرد: تمام مصائب اهل بیت )ع( نیز ناشــی از 
همین ضعف در شــناخت دوست از دشمن و حق از 
باطل وانحراف خواص وعدم اقدام به موقع امت بوده 
اســت. وی افزود: چرا قبر حضرت زهرا )ع( مخفی 
است وشــبانه دفن شد؟ چرا ســر امام حسین )ع( 
بالای نیزه رفت؟ چرا حضرت علی )ع( خانه نشــین 
شــد؟ این ها همه ناشــی از انحراف خواص و فقدان 

بصیرت امت وعدم اقدام به موقع است.
میراحمدی یادآور شد: فتنه ۸۸ هم به همین دلیل 
فتنه نامیده شــد، زیرا بخشی از خواص و انقلابیون 
دیروز و اصحــاب جبهه حق ناگهان علیه اســلام، 
انقلاب و ولایت شمشــیر کشــیدند و با دشمنانی 
که امــروز چهره واقعــی آن ها را در غــزه و لبنان 
مشاهده می کنیم، یعنی آمریکا و رژیم صهیونیستی 
و متحــدان آنها، برعلیه ملتی که با مشــارکت ۸۵ 
درصــدی در انتخابات یک اتفاق بــی نظیر را رقم 
زدند، در یک سنگر قرار گرفتند و دعوت به شورش 
کردند. وی ادامه داد: این جریان به جایی رســیدند 
که کســانی که خیمه های عزاداری امام حسین )ع( 
در روز عاشورا را به آتش کشیدند، لشگریان خداجو 

نامیدند. مانند کاری که داعش در عراق انجام داد.
ســردار میراحمــدی همچنین نســبت بــه فتنه 
گریهای اخیر دشــمنان هشــدار داد و تصریح کرد: 
همــان طراحان فتنه ۸۸ امروز شــایعه اســتعفای 
رئیس جمهور را منتشر می کنند و به دنبال فتنه گری 
جدید هســتند. باید هوشــیار بود همانطور که مقام 
معظــم رهبری فرمودند موفقیت این دولت موفقیت 
نظام اســت و بنابراین همه باید کمک کنند تا دولت 
در وظایفــش موفق شــود.دولت وقت خود را صرف 
حواشی نکندمعاون امنیتی سابق وزارت کشور ادامه 
داد: اما دولت هم با درک درســت شــرایط باید به 
اولویتهــا بپردازد. مقام معظم رهبری در زمان تنفیذ 
حکم ریاســت جمهوری فرمودند مهم ترین وظیفه 
واولویت دولت حل مشــکلات اقتصادی و معیشتی 
است بنابراین دولت نباید وقت خود را صرف حواشی 
کند. مردم در نظرسنجی ها نیز اولویت خود را اقتصاد 
می دانند. وی در ادامه تأکید کرد: مســئولین در هر 
ســطحی خادم و نوکر مردم هستند و باید شبانه روز 
به آنان خدمت کنند. اگر مردم با نظام باشــند، هیچ 

نگرانی در مقابل دشمنان وجود نخواهد داشت.

نکتهسنج!

رئیــس جمهور در دیدار با وزیــر امور خارجه عمان گفت: 
نگاه و رویکرد عملی جمهوری اسلامی ایران گسترش صلح 

و امنیت در منطقه و میان همه کشورهای اسلامی است.
مسعود پزشــکیان ظهر امروز دوشنبه در دیدار »سید بن 
حمد بن حمود البوسعیدی« وزیر امور خارجه عمان، روابط 
دو کشــور را دیرین، صمیمی و دوســتانه توصیف کرد که 
در عرصه های متنوع و در ســطوح مختلف گســترده شده 
اســت و اظهار کرد: تداوم و گســترش بیش از پیش این 
 روابط ســازنده برای جمهوری اســلامی ایران بسیار حائز 

اهمیت است.
رئیس جمهور با اشــاره به توافق دو کشــور برای برگزاری 
نشست آینده کمیســیون مشترک همکاری های اقتصادی 
در آینده نزدیک افــزود: اقدامات و پیگیری های خوبی در 
جریان است تا مقدمات تسریع در اجرای توافقات گذشته 

و حصول تفاهمات جدید 
میــان دو کشــور فراهم 

شود.
به  اشــاره  با  پزشــکیان 
خارجی  سیاســت  اینکه 
بــر  چهاردهــم  دولــت 
و  روابــط  گســترش 
با  همکاری هــا  تحکیــم 
اسلامی،  کشورهای  همه 
استوار  دوست  و  همسایه 
است و در این بین عمان 
جایگاهــی ممتــاز دارد، 

تصریح کرد: اینکه کشــورهای منطقه و ملت های مسلمان 
با یکدیگر اختلاف داشته باشــند و جنایتکاری مثل رژیم 

ایــن  از  صهیونیســتی 
زدن  ضربه  برای  وضعیت 
به آنان سوءاستفاده کند، 
به هیچ وجه قابل قبول و 

مطلوب نیست.
و  نــگاه  رئیــس جمهور 
رویکــرد عملی جمهوری 
اسلامی ایران را گسترش 
امنیت در منطقه  و  صلح 
و میان همه کشــورهای 
و  کرد  توصیف  اســلامی 
خواســتار تعامل جدی تر 

ایران و عمان در این راستا شد.
وزیر امــور خارجه عمــان نیز در این دیــدار ضمن ابلاغ 

ســلام های گرم سلطان این کشــور به رهبر معظم انقلاب 
اســلامی، رئیس جمهــور و ملت ایران گفت: دو کشــور 
روابطی ریشه دار و تاریخی دارند که بر پایه اعتماد و حسن 
نیت شــکل گرفته و گســترش و قوام یافته است. سلطان 

عمان علاقه و تاکید زیادی بر گسترش این روابط دارد.
سید بن حمد بن حمود البوسعیدی روابط فیمابین را نمونه 
و الگویی از گسترش همکاری ها بر مبنای دوستی و اعتماد 
متقابل دانست و خاطرنشان کرد: گسترش روابط با ایران بر 
پایه احترام و اعتماد موجود متقابل یک قاعده تغییرناپذیر 
برای عمان بوده است. ما همواره پیگیر و حامی رویکردهای 
حکیمانه جنابعالی در عرصه داخلی و به خصوص سیاست 
خارجی جمهوری اســلامی ایران بوده و هستیم و بنده به 
سهم خود در وزارت امور خارجه عمان پیگیر عملی کردن 

رویکردهای مشترک دو کشور هستم.
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رویکرد ایران گسترش صلح و امنیت در منطقه است

مشــاور رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب گفت: 
روی این برنامــه کار می کنیم که مــکان خاصی برای 
تجمع ها ایجاد شــود تا آنهایی که حرف دارند بیایند و 

هم امنیتشان حفظ شود و هم حرفشان مطرح شود.
نورالدین آهی مشــاور رئیس جمهور در امور تشــکل ها 
و احزاب در گفتگو با مهر در پاســخ به چگونگی نسبت 
شعار وفاق و امکان برگزاری تجمع برای طرح مطالبات 
مردمی اظهار کرد: ســوال خوبی اســت و پاسخ به آن 
سخت است، شعار دولت چهاردهم »برای ایران« است. 
یعنــی این نظام و این دولت از آن تمام ایرانیان اســت. 
یعنی صدای همه ایرانیان چه آنهایی که مدافع هستند 
و چه آنهایی که منتقد هستند باید شنیده شود، ما این 

فضا را فراهم می کنیم که صداها شنیده شود.
وی تصریــح کرد: دولــت چهاردهم آماده نقد اســت، 
برخــی می گویند نقــد منصفانه، اما مــن می گویم نقد 
کنیــد، ایــرادی ندارد کــه غیرمنصفانه هم باشــد. اما 
جریــان فکری که نقــد می کند باید ایــن فرصت را به 
جریــان فکری دیگــری نیز بدهد کــه از خودش دفاع 
کند، نقد در برابر دفاع باشــد. مشاور رئیس جمهور در 
امور تشــکل ها و احزاب خاطرنشان کرد: باید فضا ایجاد 
کنیم، طیف مقابل که از دولت حمایت می کند و دولت 
متعلق به پایگاه اجتماعی آن طیف اســت، قابلیت دفاع 
را داشته باشــند. در رابطه با فیلتر صحبت کردید، من 

دیدم موتورســوارهایی مخالف رفع فیلترینگ بودند، ما 
با نقد مخالف نیســتیم ولی ابزارهای قانونی کشور باید 
رعایت شود. هر گرایش و جریان فکری طبق قانون باید 
از وزارت کشــور مجوز بگیرد، اگــر مجوز هم نمی گیرد 
اطلاع دهــد، حتی المقدور در یک مکان ثابت این اتفاق 

)راهپیمایی اعتراضی( بیفتد.
آهی اظهــار کرد: دوســتانی که با رفــع فیلتر مخالف 
بودند به خیابان آمدند، خودشــان هم دیدند که خیلی 
از حامیانشان هم موافق خودشان نیستند زیرا رفع فیلتر 
مطالبه حداکثری مردم است، باید به این اشاره کنم که 
دولت چهاردهم درصدد پیگیری تجمعات مسالمت آمیز 

قانونی و مجوزدار است.
مشــاور رئیس جمهور در امور احزاب و تشکل ها عنوان 
کرد: من به عنوان مشاور رئیس جمهور در حوزه احزاب 
و تشــکل ها و روی ایــن برنامه کار می کنــم که مکان 
خاصی برای تجمع ها ایجاد شود، آنهایی که حرفی دارند 
در مکانی خاص بیایند تا هم امنیتشــان حفظ شــود و 
هم بتوانند حرفشــان را مطرح کننــد و دیگران از آنها 
سوءاســتفاده نکنند. دولت چهاردهم دولتی اســت که 
به همه صداها گوش می دهد، همه صداها را مســتحق 
شنیدن می داند، حتی آن هایی که مخالف دولت هستند. 
فضا را ایجاد می کنیم تا از ما انتقاد کنند و انتقاد باید در 

چارچوب اعتلای ایران اسلامی باشد.

مشاور رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب:
 مکان خاصی برای تجمعات اعتراضی

 و مطالبات مردمی ایجاد می شود
ســخنگوی هیئت رئیســه مجلس شــورای اسلامی در 
خصوص اقدامات مجلس در حوزه پرداخت کالاربرگ به 
خانواده هــای کم درآمد، گفت: مجلس ۴۰ هزار میلیارد 

در بودجه ۱۴۰۴ برای کالابرگ ها در نظر گرفت.
عباس گودرزی ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای 
اســلامی در خصوص اقدامات مجلس در حوزه پرداخت 
کالابربرگ بــه خانواده های کم درآمد، گفت: در مجلس 
یازدهــم باتوجه به افزایش نــرخ ارز ترجیحی از ۴۲۰۰ 
تومــان به ۲۸،۵۰۰ نگرانی برای مجلس مبنی بر این که 
تأمین کالاهای اساسی برای دهک های پایین جامعه به 
وجود آمد. وی افزود: مصوب کردیم که افزایش نرخ ارز 
ترجیحی مشــروط شود به این که بر اساس نرخ شهریور 
۱۴۰۰ قدرت خرید مردم حفظ شود، البته ایرادی مطرح 
بود مبنی بر این که منابع لازم پیش بینی نشده بود. وی 
عنوان کرد: در ۲ ماه آخر ســال ۱۴۰۱ به صورت نقدی 
این مصوبه اجرا شــد. گره اصلی نبــود منابع پایدار بود 
مشکلات دیگری هم بود. در سال ۱۴۰۲ برای دهک های 
پایین جامعه ۸۰ هزار تومان مشوق قرار دادند. اگر کسی 
یارانه نقدی اش را در فروشگاه مورد نظر محدود به اقلام 
اعلام شــده خرید می کرد هر نفر ۸۰ هزار تومان مشوق 
دریافت می کرد، امااین مشــوق هم نتوانست دهک های 

پایین جامعه را پای کار آورد. 
گودرزی گفت: در مرداد ســال ۱۴۰۲ ســه دهک را به 

پنج دهک ارتقا و ۸۰ هزار تومان را به ۱۲۰ هزار تومان 
افزایــش دادند. باز هم جواب نــداد و در مهرماه ۱۴۰۲ 
دهک هــا را به هفت دهک ارتقا دادند. وی ادامه داد: در 
آن زمان با شــهادت رئیس جمهور مواجه شدیم و منابع 
نیز پایدار نبودند. ۳۲ هزار میلیارد تومان در طرح فجرانه 
به مردم داده شد. البته دهک های اول تا سوم صد درصد 
روی کار آمدند. یعنی مشوق ها جواب داد. باقی دهک ها 
که مشمول طرح بودند حدود ۴۰ درصد در طرح شرکت 
کردند. زیرا اطلاع رسانی ضعیف بود و بودجه نیز محدود 
بود. تغییراتی که اعمال می شد پی درپی بود و آشفتگی و 
سردرگمی ایجاد کرده بود. با پایان دولت شهید رئیسی 
ایــن بحث خاتمه پیدا کرد، اما مــا در مجلس دوازدهم 
دوباره مواجه شــدیم با پیشنهاد دولت در لایحه بودجه 
۱۴۰۴ کــه اعلام کردند نــرخ ارز ترجیحی را به صورت 
تدریجی از ۲۸،۵۰۰ می خواهند  به ۳۸،۵۰۰ برســانند. 
نمایندگان نگران رفاه مردم شــدند و دولت لحاظ نکرده 
است. با این وضعیت دهک های پایین مورد تضییع حق 
قرار می گیرند. گــودرزی گفت: مجلس برای حمایت از 
دهک های پایین پرداخت کالابرگ را به دهک های اول، 
دوم و سوم مصوب کرد. با این تفاوت که منابع پایداری 
برای این کالابرگ ها پیش بینی شــود . ۴۰ هزار میلیارد 
تومان حداقل در بودجه ۱۴۰۴ پیش بینی شده محل آن 

هم کاملًا مشخص است.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس:
  ۴۰ هزار میلیارد تومان برای کالابرگ سال آینده

 پیش بینی شده است

خبـــر

لایحه »نحــوه برگزاری تجمعــات و راهپیمایی ها« پــس از تصویب کلیات در 
کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها، برای تبدیل شــدن به قانون، نیازمند 

تصویب نهایی در صحن علنی و تأیید شورای نگهبان است.
به گزارش تســنیم، اصل ۲7 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، حق تشکیل 
تجمعات و راهپیمایی ها را برای مردم تضمین کرده اســت. بر اســاس این اصل، 
»تشــکیل اجتماعات و راهپیمایی ها، بدون حمل ســلاح، به شرط آنکه مخل به 

مبانی اسلام نباشد، آزاد است.«
بــا این وجود، اجرای دقیــق و قانونمند آن همواره بــا چالش هایی روبه رو بوده 
اســت. در راستای رفع این چالش ها و تسهیل برگزاری تجمعات، دولت سیزدهم 
لایحــه ای با عنوان "نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها" تدوین و به مجلس 
ارســال کرد. این لایحه در تاریخ ۲ بهمن ۱۴۰۱ بــا قید یک فوریت به تصویب 
هیئــت وزیران رســید و دلیل قید فوریــت آن نیز اهمیت موضــوع در جهت 
شفاف ســازی حقوق شــهروندی، کاهش تنش های احتمالی در جامعه، و ایجاد 

سازوکاری سریع برای ساماندهی تجمعات بود.
هیئــت دولت با تصویب ایــن لایحه، گامی جدی در جهت فراهم کردن بســتر 
قانونی و شفاف سازی شرایط برگزاری تجمعات برداشت. هدف این لایحه، تأمین 
حق مردم بــرای برگزاری تجمعات در چارچوبی منظم و قانونمند اســت که از 
یک ســو آزادی های مشــروع شــهروندان را تضمین کند و از سوی دیگر، نظم 
و امنیت عمومی را حفظ کند. در تاریخ ۱۱ اردیبهشــت ۱۴۰۲، شــهید رئیسی 
رئیس جمهور فقید لایحه »نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها« را به مجلس 
شورای اســلامی ارسال کرد که این اقدام نشــان از عزم جدی دولت قبل برای 

تحقق حقوق شهروندی و اجرای اصل ۲7 قانون اساسی داشت.

بررسی در کمیسیون های مجلس
پس از ارســال این لایحه به مجلس، کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها 
به عنوان مرجع اصلی بررســی، وارد عمل شــد. در این کمیسیون، کلیات لایحه 
به تصویب رســید و اعضا با تأکید بر اهمیت موضوع، موافقت خود را با چارچوب 
کلی آن اعلام کردند. با این حال، جزئیات لایحه همچنان در دست بررسی است.
در همین راســتا ابولفضل ابوترابی عضو کمیسیون شوراهای مجلس در گفتگو با 
خبرنگار پارلمانی خبرگزاری تســنیم، اظهار داشت: مجلس با دقت و حساسیت 
بالا تلاش دارد تا با تصویب جزئیات این لایحه، قانونی جامع و مؤثر در این زمینه 
تدوین کند که از یک سو حقوق مردم را رعایت کند و از سوی دیگر، ملاحظات 

امنیتــی مانند پیشــگیری از تهدیدات احتمالی و کنترل شــرایط اضطراری، و 
ملاحظات اجتماعی مانند احترام به تنوع دیدگاه ها و کاهش اختلافات اجتماعی 
را نیــز مدنظر قرار دهد. وی افزود: اکنون این لایحه بعد از تصویب کلیات آن در 
کمیته مورد نظر کمیســیون امور داخلی و شــوراها در حال بررسی است و سال 

آینده در دستورکار صحن علنی قرار خواهد گرفت.

اهداف و ویژگی های لایحه
لایحه »نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها« اهداف متعددی را دنبال می کند 
که از جمله آن ها می توان به موارد زیر اشــاره کرد: تســهیل برگزاری تجمعات: 
یکی از مهم ترین اهداف این لایحه، ایجاد ســازوکاری شــفاف و قانونمند برای 

برگزاری تجمعات است.
این شــفافیت به برگزارکننــدگان کمک می کند تا از ابتدا بــا الزامات و مراحل 
قانونی آشنا شوند، در نتیجه احتمال ایجاد سوءتفاهم یا برخوردهای غیرضروری 
کاهش می یابد. همچنین، وجود رویه های مشخص می تواند مانع از هرگونه تنش 
میان شــهروندان و نیروهای اجرایی شود، چرا که هر دو طرف با قواعد مشخص 
و هماهنگ شــده عمل می کنند. ایــن امر می تواند از ســردرگمی و تنش میان 

برگزارکنندگان تجمعات و دستگاه های نظارتی جلوگیری کند.
حفظ نظم عمومــی: لایحه تلاش دارد تا برگزاری تجمعــات در چارچوب هایی 
مشــخص انجام شــود که ضمن تضمین حق اعتراض، نظم و امنیت عمومی نیز 

حفظ شود.
افزایــش اعتمــاد عمومی: بــا تدویــن قانونی شــفاف و عادلانه، شــهروندان 
می تواننــد اعتماد بیشــتری بــه دولت و نظام حقوقی کشــور پیــدا کنند و از 
 حــق خود برای اعتــراض یا بیان نظر بــدون نگرانی از برخوردهــای احتمالی 

استفاده کنند.
کاهش تنش ها: با فراهم کردن چارچوبی مشخص و هماهنگ شده برای برگزاری 
تجمعات، بســیاری از تنش های احتمالی میــان مردم و نیروهای امنیتی کاهش 

خواهد یافت.

چالش ها و موانع تصویب نهایی
با وجود تصویب کلیات لایحه در کمیسیون مربوطه، بررسی جزئیات آن همچنان 

با دشواری هایی روبه رو است. برخی از این چالش ها عبارت اند از:
تعیین ضوابط مشــخص: یکی از مسائل مهم در جزئیات این لایحه، تعیین دقیق 
شــرایط و ضوابط برگزاری تجمعات است. این شامل تعیین مکان های مجاز برای 
تجمعات، الزامات اعلام قبلی به مراجع ذی صلاح و نحوه نظارت بر تجمعات می شود.

حفظ توازن میان آزادی و امنیت: یکی دیگر از چالش های مهم، ایجاد تعادل میان 
حق مردم برای برگزاری تجمعات و ضرورت حفظ امنیت و نظم عمومی است.

هماهنگی با ســایر قوانین: برای اجرای این لایحه، باید هماهنگی لازم با ســایر 
قوانین و مقررات موجود در کشــور انجام شود. این امر نیازمند بررسی دقیق تر و 

مشارکت فعال تر کمیسیون های تخصصی مجلس است.

نقش این لایحه در تحقق اصل 27 قانون اساسی
تصویــب نهایی این لایحه می تواند گامی مؤثــر در جهت اجرای اصل ۲7 قانون 
اساسی باشــد. با ایجاد چارچوبی قانونی و شفاف، برگزاری تجمعات به شیوه ای 
قانونی و مسالمت آمیز تسهیل خواهد شد. این امر نه تنها به نفع شهروندان است، 

بلکه به بهبود چهره نظام و افزایش مشروعیت آن نیز کمک خواهد کرد.

پیامدهای تأخیر در تصویب لایحه
تــا زمان تصویب نهایی و ابلاغ این لایحه، وضعیــت قانونی برگزاری تجمعات و 
راهپیمایی ها همچنان بر اســاس قوانینی مانند قانــون احزاب مصوب ۱۳6۰ و 
رویه های اجرایی تعیین شده توسط وزارت کشور ادامه خواهد یافت. این قوانین و 
رویه ها هرچند چارچوبی اولیه برای برگزاری تجمعات ارائه می دهند، اما نیازمند 
به روزرسانی برای هماهنگی با شــرایط جدید و رفع نواقص موجود هستند. این 

وضعیت می تواند منجر به بروز مشکلاتی شود.
لایحــه »نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها« با هدف تأمین حق مردم برای 
برگزاری تجمعات و حفظ نظم عمومی تدوین شــده اســت. این لایحه می تواند 
گامــی بزرگ در جهت تحقق اصل ۲7 قانون اساســی باشــد و نقش مهمی در 
ارتقای حقوق شــهروندی ایفا کند. با این حال، تصویب نهایی آن نیازمند تلاش 
و همکاری همه جانبه نمایندگان مجلس و ســایر نهادهای ذی ربط است. انتظار 
مــی رود که با تصویب این لایحــه و اجرای دقیق آن، گامی مؤثر در جهت ایجاد 

فضایی آزاد و امن برای بیان نظرات مردم برداشته شود.

 لایحه برگزاری تجمعات
در انتظار تصمیم نهایی مجلس

فرهاد خادمی

املاک مازاد معرفی شده باید هر چه زودتر تعیین تکلیف شود
معاون اول رئیس جمهور گفت: املاک مازاد معرفی شده باید هر چه زودتر تعیین تکلیف شده و در بخش مولدسازی 

از درآمد حاصله از آن ها استفاده شود.
در چهلمین جلســه هیئت عالی مولدســازی دارایی های دولت، بعد از بررســی املاک مازاد معرفی شــده از ســوی 
وزارتخانه ها و ســازمان های دولتی، با واگذاری تعدادی از آنها موافقت و تعدادی دیگر نیز تعیین تکلیف شــد. در این 
نشســت که در دفتر محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور برگزار شــد، بعد از بررسی املاک مازاد معرفی شده در  
اســتان های گیلان، خوزستان، خراســان جنوبی، لرستان، کردســتان، فار س، کرمان، یزد، خراسان رضوی، آذربایجان 
شرقی، کرمانشاه، آذربایجان غربی، ایلام، قزوین و سمنان با واگذاری تعدادی از املاک که مطابق قانون با واگذاری یا 

تهاتر آنها، امکان مولدسازی در سایر بخش های مربوط وجود داشت، موافقت شد.
این املاک متعلق به وزارتخانه های بهداشــت درمان و آموزش پزشکی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی،  نیرو، کشور، راه و 

شهرسازی، امور اقتصادی و دارایی، جهاد کشاورزی و سازمان برنامه و بودجه کشور بود.
در این جلسه، عارف با بیان اینکه املاک مازاد معرفی شده باید هر چه زودتر تعیین تکلیف شده و در بخش مولدسازی 
از درآمد حاصله از آن ها اســتفاده شــود، خواستار آن شد که جلسات همچنان به شکل منظم و دقیق برگزار  تا درباره 

این املاک تصمیم گیری شود.

»مهریه« باید به جزء کوچکی از عقد ازدواج تبدیل شود
یکی از اعضای کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه متاسفانه از دهه های شصت و 
هفتاد به بعد رویه ای مبنی بر تعیین مهریه های ســنگین باب و این مساله به پاشنه آشیل ازدواج ها تبدیل شد، گفت: 
باید به نقطه ای برسیم که عملًا مهریه به یک مسأله ای جزئی تبدیل شود و جزء کوچکی از عقد ازدواج قرار بگیرد نه 

اینکه به عنوان اهرمی برای اختلافات خانوادگی قرار بگیرد.
محمدحسین محمدی با اشاره به اعلام وصول طرح اصلاح موادی از قانون نحوه اجرای محکومیت مالی برخی از احکام 
راجع به مهریه موسوم به اصلاح قانون مهریه با بیان اینکه »یکی از معضلات بزرگ امروز کشور و عامل حبس کشیدن 
بســیاری از زندانیان در بند موضوع مهریه اســت و بر اساس گفته های رئیس سازمان زندان ها بسیاری از زندانیان مالی 
زندانیان مهریه هســتند«، اظهار کرد: متاسفانه از دهه های شــصت و هفتاد به بعد رویه ای مبنی بر تعیین مهریه های 
سنگین باب و این مساله به پاشنه آشیل ازدواج ها تبدیل شد به گونه ای که خانواده های حتی ضعیف برای خودنمایی به 
ســمت تعیین مهریه های سنگینی از ۱۰۰۰ قطعه سکه تا ۲۰۰۰ قطعه سکه حرکت کردند و متعاقب آن نیز به واسطه 
فرهنگی که در جامعه ایجاد شد، اختلافات خانوادگی افزایش یافت. وی با تاکید بر اینکه بسیاری از اختلافاتی که امروز 
در جامعه وجود دارد، مســائل مالی نیست بلکه مسائل و مشــکلات خانوادگی است، گفت: نخستین چیزی که در این 

اختلافات گریبان خانواده ها را می گیرد و اولین اهرمی که خانم ها از آن استفاده می کنند، موضوع مهریه  است.


